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RADA VLÁDY PRO SENIORY A STÁRNUTÍ POPULACE 

Z á p i s 

z 51. zasedání Rady vlády pro seniory a stárnutí populace 

konaného dne 19. září 2023 od 13:00 hod. hybridní formou  

 

 

Přítomnost členek a členů: 21 osob, Q:15 

Prezenční listina, sekretariát Rady 

 

Program zasedání:  

 

1) Zahájení Rady, administrativní záležitosti  

2) Přivítání nového člena a hosta 

3) Schválení programu, schválení zápisu ze 49. a 50. zasedání  

4) Aktuality MPSV a Cena Rady – informace 

5) Akční plán k naplnění Strategického rámce přípravy na stárnutí společnosti na období  

      2023-2025 

6) Diskuse, závěr 

  

K bodu č. 1:  

Zasedání zahájila místopředsedkyně Rady paní vrchní ředitelka Mgr. Bc. Z. Odstrčilová, omluvila pana 

ministra, který se dostaví z důvodu časového vytížení v průběhu zasedání. Přítomna je nadpoloviční 

většina členek a členů, včetně zástupců s plnou mocí, Rada je usnášeníschopná.  

K bodu č. 2:   

Paní místopředsedkyně přivítala nového člena Rady pana Mgr. Miroslava Adámka, za Výbor  

pro sociální politiku Senátu PČR.  

Paní místopředsedkyně navrhla členkám a členům k odsouhlasení nového stálého hosta Rady  

Mgr. Moniku Šimůnkovou. Tento návrh byl přijat všemi hlasy. 

K bodu č. 3: 

Program zasedání Rady byl členům a členkám rozeslán spolu s pozvánkou dne 4.9.2023,  

na zasedání byl schválen všemi přítomnými. Zápisy ze 49. a 50. zasedání Rady byly členům  

a členkám rozeslány rovněž 4. 9. 2023, na zasedání Rady byly schváleny všemi přítomnými. 
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K bodu č. 4: 

Paní místopředsedkyně představila nový návrh postupu pravidelného bodu Aktuality MPSV, kdy  

by mohly být zasílány písemně předem zároveň s pozvánkou a programem připravovaného zasedání 

Rady, tedy ve lhůtě maximálně 10 pracovních dnů před konáním Rady, a to k včasnému seznámení  

a následně na zasedání Rady bude prostor pro dotazy, event. budou písemně rozeslány až před 

konáním Rady, s tím, že budou aktuálnějšího data. V rámci diskuse se členky a členové shodli  

na 1. variantě.   

Paní místopředsedkyně představila vývoj soutěže Ceny Rady vlády pro seniory a stárnutí populace. 

Hodnotící komise obdržela 13 nominací do kategorie Osobnost profesionál, 6 do kategorie Osobnost 

neprofesionál a 8 nominací do kategorie Kolektiv/projekt. Pan ministr obdržel celkem 3 nominace  

na Zvláštní cenu pana ministra. Vítězové jednotlivých kategorií budou oceněni na Fóru rodinné politiky 

dne 12.října 2023 v Hradci Králové. 

K bodu č. 5: 

Paní místopředsedkyně představila formou prezentace Akční plán k naplnění Strategického rámce 

přípravy na stárnutí společnosti na období na období 2023-2025, zejména jeho vizi  

a globální cíle. Konkrétní hlavní a strategické cíle akčního plánu představila vedoucí Oddělení 

koncepce rodinné politiky a služeb péče o děti Mgr. Jiřina Kunášková.   

K Akčnímu plánu aktuálně skončilo dne 18.9.2023 mezirezortní připomínkové řízení, nicméně 

připomínky chodí i se zpožděním. Všechny budou vypořádávány  

a komunikovány s připomínkovými místy. 

Diskuse k akčnímu plánu: 

Paní Ouředníčková navrhuje obecně zařadit bod důstojné prožití ve stáří, aby se starší lidé necítili 

odstrčení, abychom posouvali k lepšímu, jak se cítí v závěrečné etapě života. Paní místopředsedkyně 

děkuje za návrh, s tím, že žádá uvést konkrétní cíl i opatření. Akční plán již zmiňuje etický kodex 

chování k seniorům a prevenci diskriminace. 

Pan Zelený navrhuje aktualizovat některá data a nabízí součinnost, jsou nová data z migrační vlny. 

Paní místopředsedkyně sděluje, že MPSV zapracuje.  

Téma digitalizace zmíněné zástupcem ČSÚ – koncept dalšího sčítání lidu, na které reaguje paní 

Ouředníčková, ne všichni mají internet, PC, NTB, navrhuje, aby touto technikou byli vybaveni komisaři 

a mohli vypomoci. Pan ministr reagovat na podnět, s tím, že MPSV spustilo program Jenda a brzy 

budou informace přes žádosti o příspěvek na bydlení, jak na tom senioři jsou. Paní Desatová reaguje 

s podnětem do diskuse, senioři nemají na čem podávat žádosti atd., často jsou to členové rodin, kteří 

musí dělat úkony za seniory. Prosí, abychom mysleli na lidi 50+. 

Paní Sršňová sděluje, že jde o dobrý materiál a zvažuje doplnění o SDG agendu 2030. 
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Paní Holmerová sděluje, že zašle připomínky ke specializované geriatrické péči,  

a to v koordinaci s MZD, jde o kompletní funkční diagnostiku a spíše jde o formulační upřesnění. Paní 

místopředsedkyně děkuje za návrh a sděluje, že aktivní stárnutí je stejně důležité, řešíme  

i prodloužení zdravé délky života, což je i cílem MZD. 

Pan Rychtecký se vyjadřuje k výzvám na podporu dobrovolnictví, které řada obcí již realizuje. Dále 

zmiňuje plánovaný profesní zákon, problematické financování, podfinancování sociální práce 

v přenesené působnosti. Pan ministr reagoval s uvedením faktu, že roste financování státu, méně 

roste spolufinancování ze strany krajů. Hledáme cesty, jak posílit financování sociální práce  

na obcích. Dodáme čísla na spolufinancování sociálních služeb SMO a SMS. Pan Rychtecký uvedl, 

že 14 krajů rovná se 14 systémů. Místopředsedkyně Rady Mgr. Bc. Z. Odstrčilová uvedla, že musíme 

něco udělat se sociální prací na obcích, stanovíme jasnou zákonnou zodpovědnost za pomoc 

člověku, je to o koordinační roli sociální práce na obcích, její financování. Veřejná správa je 

zodpovědná za fungování systému. 

Pan Šimáček uvedl, že dramaticky roste počet osob v bytové nouzi, osob bez domova, atd. Toto by 

měl ošetřit zákon o podpoře v bydlení, kontaktní místa pro bydlení, která dokáží preventivně působit  

a mají potenciál předcházet rizikům ztráty bydlení. 

Paní místopředsedkyně vyzvala členky a členy k písemnému zaslání podnětů k akčnímu plánu. 

 

K bodu č. 6: 

Diskuse, závěr: 

Pan ministr navrhuje zařadit na další Radu prezentaci navrhovaného zákona o podpoře v bydlení  

a dále reformy dávkového systému, také změny související se zákonem o sociálních službách  

a sociálně zdravotní pomezí. 

Mgr. Bc.  Zdislava Odstrčilová – Prezentace akčního plánu bude členkám a členům rozeslána. 

Podněty, které budou zaslány písemně, zapracujeme a akční plán také zašleme. 

Paní Ouředníčková uvedla téma zapojení seniorů do společenského života, zahraniční praxi 

seniorských senátů na obecní úrovni. Paní místopředsedkyně zareagovala, že o tomto budeme vést 

debatu, jak nejlépe přivést téma do praxe.  

 

Zasedání trvalo cca 1, 35 hodiny 

V Praze dne 19.září 2023 zapsala Jana Řeháková Fučíková, tajemnice Rady, 

jana.rehakova2@mpsv.cz. 


